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Tórshavn, 04. september 2023 

Orientering nr. 13/2023 

Meningsmåling: Koalitionen bevarer sit flertal 
En meningsmåling, som Spyr.fo den 25. august 2023 foretog for avisen Dimmalætting blandt 500 
personer, viser, at koalitionen bevarer sit flertal til trods for en tilbagegang på 1,1 pct. Javnaðarflokkurin 
er stadigvæk det største parti med 25,4 pct., men med en tilbagegang på ét mandat. Næststørst er 
Folkeflokken med en fremgang på 3 pct., svarende til ét mandat i forhold til valget i december 2022. Var 
der valg i dag, ville koalitionen opnå 50,8 pct. af stemmerne, svarende til 17 mandater, og oppositionen 
ville opnå 16 mandater. (Den samlede usikkerhed ved meningsmålingen fremgår ikke af undersøgelsen). 

 

 

 

 

 

Lagtingsforkvinden og Lagmanden deltog i præsident Zelenskyj´s besøg  
Lagmand Aksel V. Johannesen og lagtingsforkvinden Bjørt Samuelsen deltog i præsident Volodymyr 
Zelenskyj’s besøg i Folketinget den 21. august 2023. Lagmanden tilkendegav i den forbindelse sin fulde 
støtte til Ukraine, ligesom han orienterede præsidenten om, at Færøerne vil øge den humanitære støtte til 
Ukraine fra kr. 7 mio. kr. i 2023 til kr. 10 mio. kr. i 2024. Lagmanden orienterede også præsidenten om, 
at Færøerne har modtaget ukrainske flygtninge. Udlændingestyrelsen på Færøerne oplyser, at ca. 40 pct. 
af de voksne ukrainske flygtninge er i arbejde.  

Parti 
Lagtingsvalg 

 dec. 2022 

Spyr.fo 

8. marts 2023 

Spyr.fo 

7. juni 2023 

Spyr.fo 

25. aug. 2023 

Fólkaflokkurin 18,9 (6) 19,8 (7) 23,2 (8) 21,9 (7) 

Sambandsflokkurin 20,0 (7) 20,3 (7) 19,4 (7) 19,6 (7) 

Javnaðarflokkurin 26,6 (9) 25,7 (9) 24,1 (8) 25,4 (8) 

Sjálvstýri   2,7 (0)   2,2 (0) 2,3 (0) 1,9 (0) 

Tjóðveldi 17,7 (6) 18,2 (6) 18,9 (6) 16,9 (6) 

Miðflokkurin   6,6 (2)   6,3 (2) 5,4 (2) 5,8 (2) 

Framsókn   7,5 (3)   7,5 (2) 6,9 (2) 8,5 (3) 

I alt 100,0 (33) 100,0 (33) 100,0 (33)  
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MF Anna Falkenberg ønsker færøsk deltagelse i forsvarsforhandlingerne 
MF Anna Falkenberg efterlyser i et læserbrev, at landsstyremedlem for udenrigsanliggender Høgni 
Hoydal (Tjóðveldi) deltager ved forhandlingerne om forsvarsforliget. Ligeledes opfordrer formand for 
Sambandsflokkurin Bárður á Steig Nielsen lagmand Aksel V. Johannesen til at sørge for, at Høgni Hoydal 
deltager i forhandlingerne. Høgni Hoydal har derimod udtalt, at Færøernes landsstyre forhandler med 
regeringen om forhold, der vedrører Færøerne, og ikke med de enkelte partier i Folketinget. Høgni 
Hoydal oplyser endvidere, at der allerede er lavet aftale mellem landsstyret og regeringen. Høgni Hoydal 
mener ikke, at Færøerne skal blande sig i, hvilken forsvarspolitik der skal gælde for Danmark. 

Økonomien er god – i øjeblikket 
Det er hovedkonklusionen i Búskaparráðið´s (Færøernes Økonomiske Råd) efterårsberetning. Væksten 
i BNP (i løbende priser) er skønnet til 8,1 pct. i 2022, 5,9 pct. i 2023 og 1,4 pct. i 2024. Rådet påpeger, at 
der er behov for et finanspolitisk regelværk for at få kontrol over den offentlige udgiftsvækst. Indenfor 
få år bliver der relativt færre skatteydere, som skal sikre velfærdssamfundet, som vi kender det i dag. Med 
henblik på de kommende generationer bør det politiske system fremover ikke vedtage forslag, som er 
med til at øge de fremtidige udgifter. Derudover anbefaler rådet, at særordninger, som er med til at 
formindske arbejdsudbuddet på Færøerne, bør afskaffes. Búskaparráðið forventer et underskud i 
landskassen på 30 mio. kr. i år og 200 mio. kr. i 2024. På side 40-41 i Búskaparráðið´s rapport, som kan 
læses her, findes en engelsk tekst til rapportens tabeller. 

Erhvervslivet mærker nu sanktionerne mod Rusland   
De større havne på Færøerne udtaler, i forbindelse med et fællesmøde, til den færøske netavis In.fo, at til 
trods for, at de russiske skibe, som fisker i henhold til fiskeriaftalen mellem Færøerne og Rusland, har 
tilladelse til at anløbe færøske havne, forventer havnene, at 80-90 pct. færre russiske skibe vil anløbe de 
færøske havne fremover. Også transportvirksomhederne, som har været knyttet til de russiske skibes 
virksomhed på Færøerne, udtaler, at de er påvirket af havnelukning og forventer i værste fald at skulle 
nedlægge arbejdspladser.        

Moody´s kreditvurdering af Færøerne på Aa2 fastholdes 
Færøernes internationale kreditvurdering på Aa2 er i august 2023 fastholdt af Moody´s. Baggrunden for 
vurderingen er, at Færøerne har finanspolitisk autonomi, en stærk likviditetsposition, gælden er stabil og 
de færøske institutioner er robuste og reagerer proaktivt på eventuelle risici. Ratingen er fortsat begrænset af 
den smalle økonomi, stort investeringsbehov og stor befolkningsvækst. Det nævnes, at økonomisk støtte fra 
Danmark anses for meget sandsynlig i tilfælde af likviditetsudfordringer. Moody´s rapport kan læses her.  

Franciskanersøstrene nedlægger deres virke på Færøerne 
Den katolske Franciskanersøsterordning, som har holdt til på Færøerne siden 1931, har i et læserbrev 
meddelt, at den nedlægger sit virke fra den 1. juni 2024, da den må erkende, at den ikke fremover har det 
fornødne overskud til at stå for fællesskabet.  

 

https://www.landsbankin.fo/Files/Images/B%C3%BAskaparr%C3%A1%C3%B0i%C3%B0/Fr%C3%A1grei%C3%B0ing%20heyst%202023/Heystfra%CC%81grei%C3%B0ing%202023.pdf
https://www.landsbankin.fo/Files/Images/Gjaldf%C3%B8ri%20og%20skuld/Rating/Credit_Opinion-Government-of-Faroe-Islands-16Aug2023-PBC_1377181.pdf
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